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پیاده روی اربعین مراسمی مردم نهاد است و تمامی 
موکب ها و آیین عزاداری توســط اجتماع عزاداران 
حسینی انجام می شود. با این حال یکی از موضوعاتی 
که همواره برای مخالفان مراسم اربعین و رسانه های 
آنها در دستور کار بوده، دولتی نشان دادن پیاده روی 
اربعین است. البته بدیهی اســت که به دلیل ضعف 
زیرساخت های عمرانی، اقتصادی و... در عراق، کشور 
ایران مجبور است تلاش بیشــتری در هماهنگی و 
مدیریت موکب ها داشته باشد وگرنه ذات پیاده روی 
اربعین، مردمی است و همین مردم نهاد بودن است 
که عکس العمل ها در مورد آن را بیشــتر کرده است؛ 
نذورات مردمی و پیوستگی آنها قطعا جلوه همگانی 
آن را آنقدر پررنگ می کند که فضای احاطه حاکمیتی 
در آن کمتر به چشم می آید. درواقع حکومت هیچ گاه 
مردم را مجبور نکرده که به پیاده روی اربعین بروند، 
موکب ها را نیــز مجبور نکرده کــه در عراق خدمت 
کنند، بلکه تمام روند مراســم اربعین مردمی است؛ 
حالا اگر برخی زیرساخت ها در عراق فراهم نیست یا 
مراسم با کثرت جمعیت راهپیمایان همراه است این 
ربطی به برنامه ریزی دولتی ندارد. با این حال برخی 
مخالفان و رسانه ها ســعی دارند که مراسم اربعین را 
دولتی نشان دهند و رویدادهای پیش آمده را گردن 
دولت بیندازند و بگویند که مثلا شــما برنامه ریزی 
ندارید؛ به عنوان نمونه، عبدالله رمضان زاده، سخنگوی 
دولت اصلاحات توییتی را منتشر کرده و گفته: »شما 
)اصولگرایان( توان اداره یک نانوایی را ندارید چه برسد 
به مراسم اربعین!« گویا ایشان این نکته را در خاطر 
ندارند که اصلا مراســم اربعین از ابتدا یک جنبش 
مردمی بوده و ربطــی به دولت نداشــته که اینطور 
خودتحقیری را تزریق می کند، بلکه دولت فقط روند 

را تسهیل سازی  می کند.

بی خیال دردسر شویم!
طبیعی اســت که وقتی چند میلیون نفر یکجا وارد 
عراق می شــوند و با جمعیت میلیونی عراقی ها که 

در راهپیمایی اربعین هر ســاله شــرکت می کنند، 
ترکیب می شوند، آن منطقه شــلوغ می شود. مردم 
گله ای ندارند و گویا برخی رســانه ها کاسه داغ تر از 
 آش شده اند؛ مثلا حسین مرعشــی، دبیر کل حزب 
کارگزاران در روزنامه سازندگی نوشته است: »عراق 
به شــدت دچار بحران امنیتی اســت و بهتر بود این 
مراسم از سوی ایران برگزار نشود.« همچنین گفته: 
»به عنوان کسی که سال ها در امور گردشگری و میراث 
فرهنگی سابقه  دارم به صراحت اعلام می کنم که این 
رخداد ناشی از تلاش دولت فعلی برای ثبت احساسات 
مردم به سیدالشــهدا به کارنامه سیاسی خودشان 
اســت.« در حالی این سیاستمدار اصلاح طلب سعی 
دارد با ایجاد نفاق، تخم اختلاف میــان مردم ایران 
و عراق بکارد که به تعبیر معــاون اول رئیس جمهور 
همکاری برادرانه ایران و عراق برای  خدمت رسانی به 
زائران مشهود است. روزنامه هم میهن نیز نسبت به 
رویداد اربعین دل نگران شــده و مطلبی را تحت این 
مضمون منتشر کرده که هیچ چیز سر جای خودش 
نیســت و دولت بی برنامه اســت. البته سیاه نمایی 
اصلاح طلبان تمامی ندارد؛ چراکــه روزنامه اعتماد 
نیز با بحرانی نشان دادن شرایط در مرز ایران و عراق 
به گونه ای فضا را تشریح کرده که شور و حرارت این 
مراسم معنوی و حضور همه اقشار در این پیاده روی 
تحت تأثیر برخی کمبودها قرار بگیرد. البته روزنامه 
جمهوری اســلامی نیز بحث دولتی شدن اربعین را 
مطرح و اینطور موضع گیری کرده کــه مردم را آزاد 
بگذارید. گویا درنظــر نگرفته اند که مــردم به اراده 
خود خواســته اند که در راهپیمایی شرکت کنند و 
تنها دولت می خواهد امور را تســهیل کند. یک وجه 
موضع گیری های تند آنها برمی گردد به این مسئله 
که می خواهند اهمیت اربعین را خدشــه دار و مردم 
را ناامید کنند وگرنه این موضع گیری ها را رسانه های 
اپوزیســیون خارجی هم از مدت ها قبل نســبت به 
رویداد اربعین داشته اند؛ هر چند این موضع گیری ها 
از جانب برخی رسانه های داخلی هم جدید نیست و در 
ماه های گذشته برخی رسانه های اصلاح طلب با حمله 
سنگین رسانه ای به مراسم »اجتماع جشن غدیر در 
تهران« این اجتماع و گردهمایــی مذهبی را مورد 

هجمه قرار داده و آن را تخطئه کردند. موضع گیری 
نسبت به ســرود ســلام فرمانده یا انواع اجتماعاتی 
که رویکرد مذهبی، ملی یا تبلــور وحدت دارد گویا 
باعث نگرانی آنها می شــود. با این حال پیشنهاد به 
این دســته از بهانه گیر ها این است که در این مراسم 
لحظه ای شــرکت کنند تا ببینند آنچــه ازدحام در 
مرزهاست و شــلوغی و کمبود جا، به خاطر اشتیاق 
مردم اســت؛ نه بی برنامه بودن دولت. غافلگیری هم 
در کار نبوده، بلکه حضور مردم بیشــتر بوده است.  
ای کاش مثل محمدعلی وکیلی، چهره اصلاح طلب 
کمی واقع بین باشند که نوشــته است: »راستش را 
بخواهید پیــش از این خیلی بــا راهپیمایی اربعین 
به عللی مانند عدم امنیت زوار، مســائل بهداشــتی، 
احترام به اســتقلال یک کشــور و احتمال تحریک 
سایر مسلمانان علیه شیعیان همدل نبودم. می گفتم 
آسیبش بر نفعش می چربد.« و سپس ادامه می دهد: 
»اما اکنون که به صحنه نگاه می کنم می بینم توفان 
ریزش اعتقادات در گرفته و هیچ قدرت مقاومتی در 
مقابل سیل بنیان برافکن اعتقادات وجود ندارد، اما به 
گمانم این راهپیمایی می تواند نقش سیل بند را داشته 
باشد. شیعه نیازمند نماد ها و نمایش های جدید است. 
این مذهب با خون امام حســین)ع( حیات دارد. باید 
برای امام حسین)ع( هیئت جدید برپا کرد. هیئتی که 
در هیبت جهان جدید دیده و شنیده شود. بار دیگر 
پلتفرم راهپیمایی چند میلیونی می تواند این هیئت 
جدید باشــد. راهپیمایی در این ابعاد چیزی فراتر از 
یک مسئله حکومتی اســت.« حالا این موضع گیری 
را بگذارید کنار موضع گیــری امثال عباس عبدی یا 
مرعشی که می گویند اصلا اربعین برگزار نکنید، ضرر 
دارد. همینطور بیکار بمانیم. یــا مدیریت هیئتی را 
مسخره می کنند؛ لابد بعد هم لازم می بینند که اندر 
عزای ملکه انگلیس مطلب نوشته و موضع گیری کنند!

منصفانه قضاوت کنیم
قاسم ساعدی، نماینده مجلس گفته که مدیریت در 
خاک ایران و مرز عالی است و تنها حجم زیادی زائر 
به عراق وارد می شوند که جابه جایی زوار در عراق را 
مشکل کرده است. این گفته ساعدی را اگر در کنار 

گرمای هوا، ازیاد و ازدحام زوار بگذاریم خواهیم دید 
که اگر دولت اصلاح طلبان هم ســر کار بود با همین 
مشــکل مواجه بود که این دولت گرفتار آن شــده 
است؛ چراکه مسئله زیرســاخت ها در عراق موضوع 
جدیدی نیست و کلا شرایط عراق با کشور ما متفاوت 
است. ما می خواهیم امکاناتی که در کشور خودمان 
داریم را با آنجا مقایسه کنیم و البته که قابل مقایسه 
نیست؛ ضمن اینکه مردم می دانند که بالاخره سفر 
اربعین چالش دارد؛ اینکه به قول مرعشی هیچ کاری 
نکنیم و مدیریت لیبرالی داشته باشیم و صرفا بیکار 
بنشینیم! که نمی شــود. هادی بیگی نژاد، نماینده 
مجلس گفته: »اربعین همواره شرایط سختی داشته 
است؛ چراکه وقتی جمعیتی چند میلیونی متشکل 
از هموطنان ایرانی، مردم عراق و ســایر کشورها در 
یک مراسم شرکت کنند، طبیعی است که مشکلاتی 
به وجود بیاید. زمانی که بخواهیم برای حضور مردم 
در اربعین مشــابهی بیاوریم، متوجه ســخت بودن 
آن می شــویم؛ مشــابه ترین حادثه به راهپیمایی 
اربعین مراسم حج اســت که جمعیت آن یک دهم 
شرکت کنندگان مراســم اربعین است. تعداد زائران 
ایرانی در مراســم حج حداکثر 60هزار نفر اســت؛ 
درحالی که جمعیت ایرانیان حاضر در مراسم اربعین 
امســال حدود 5میلیون نفر تخمین زده می شود؛ 
این در حالی است که زائران سایر کشورهای جهان 
اعم از هندوســتان، پاکســتان و افغانستان و حتی 
شیعیان دورترین نقاط جهان در این مراسم شرکت 
می کنند.« به نظر می رسد که رسانه های اصلاح طلب 
به جای اینکه دل نگران برپایی مراسم باشند و مدام 
بهانه گیری کنند، لازم اســت راه حل های اجرایی و 
عملیاتی بدهند؛ مثلا داوود مهدوی زادگان، اســتاد 
دانشــگاه در توییتی اعلام کرده که همه مسلمانان 
جهان برای بهتر برگزار شدن اربعین مشارکت کنند؛ 
یعنی به اعتقاد وی اجتماع مســلمانان، هم موضوع 
دولتی و ایرانی بودن اربعین را رد می کند و هم اینکه 
تمام تقصیرها از گردن عراق و ایران برداشته می شود. 
به نظر می رســد که باید این نــگاه در ابعاد نظری و 
عملیاتی به کارگیری شود؛ چراکه هر سال جمعیت 

مشتاقان امام حسین)ع( بیشتر می شود.

 جای بهانه گیری، راه حل عملیاتی بدهید
نسبت به رویداد اربعین بهانه گیری هایی از سوی برخی رسانه ها شده که البته منصفانه نیست و بیشتر به موج سواری شباهت دارد

  سند مالکیت جزایر سه گانه به نام دولت صادر شد
سخنگوی دستگاه قضا در نشســت با خبرنگاران به 

حقوقی
تشــریح آخرین وضعیــت پرونده مهــدی تاج در 
فدراســیون فوتبال، پرونده اکبر طبری،  همچنین 
حاجی زندانی شــده در عربســتان و نیز پرونده ترور شهید خدایی 
پرداخت. مهدی ستایشی همچنین از صدور سند مالکیت برای جزایز 
سه گانه تنب بزرگ، کوچک و ابوموسی به نام دولت ایران خبر داد و بر 

تثبیت مالکیت ایران بر این جزایز صحه گذاشت.
به گزارش همشهری، سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سؤالی درخصوص 
اینکه آیا به منظور تحکیم حق حاکمیت ایران بر جزایر سه گانه در خلیج 
 فارس اقداماتی صورت گرفته است، گفت: سازمان ثبت اسناد و املاک 
کشــور اقدامات قاطعی در جهت تثبیت مالکیت رسمی جزایر صورت 
داده است؛ بنابراین در راســتای صیانت از منافع ملی، اقدام زیربنایی و 
مهمی صورت گرفته و اسناد مالکیت 3جزیره تنب بزرگ، تنب کوچک 
و ابوموسی صادر شده است. وی افزود: سند مالکیت این سه جزیره به نام 
دولت جمهوری اسلامی صادر و مالکیت مطابق قانون تثبیت شده است. 
براین اساس، سند رسمی مالکیت جزیره تنب بزرگ در استان هرمزگان 
به مساحت ۱0میلیون  و۸3۲هزار و۲50 مترمربع و سند رسمی مالکیت 
تنب کوچک در استان هرمزگان به مســاحت یک میلیون  و3۹۴هزار و 
۱۷۹مترمربع به نام دولت جمهوری اسلامی ایران صادر شد. ستایشی 
بیان کرد: همچنین ســند مالکیت جزیره ابوموسی استان هرمزگان به 
مساحت ۱۲میلیون  و۷۲۲هزار و6۸3 مترمربع نیز به نام دولت صادر شد؛ 
بنابراین با صورت گرفتن این اقدام مؤثر و قاطعانه به مالکیت این 3جزیره 
اذعان داریم. ســخنگوی قوه قضاییه گفت: تحقق فرایند حدنگاری در 
جزایر ایرانی خلیج فارس و دریای عمان بــا هماهنگی و همکاری همه 
دستگاه های مســئول به عنوان یکی از اولویت های سازمان ثبت و قوه 

قضاییه است.

دستگیری چند متهم مرتبط با موضوع ترور شهید صیاد خدایی
وی در پاسخ به سؤالی در مورد آخرین وضعیت پرونده شهید صیاد خدایی 
گفت: با اهتمامی که سربازان گمنام امام زمان )عج( و با تلاشی که واحد 

قضایی مربوطه انجام می دهد به زودی عناصر اصلی دستگیر می شوند.
وی گفت: پرونده در مرحله تحقیقات مقدماتی است و تحقیقات بسیار 
قوی در این پرونده صورت گرفته است.  این ترورهایی که صورت می گیرد 
شبکه ای است و نیاز به بررسی های مجدانه و کار کیفی، علمی و فنی دارد. 
باید اجازه داد این اقدامات اســتمرار پیدا کند و به محض وصول نتیجه 
قطعی، منعکس خواهد شد. چند نفر در ارتباط با این موضوع دستگیر 
شده اند و قرار قانونی لازم برای آنها صادر شده است. تحقیقات این پرونده 
واجد طبقه بندی است.ستایشی درباره آخرین اقدامات قوه قضاییه درباره 
آزادی حاجی ایرانی در عربستان گفت: مطلع شدیم آقای حبیب دردمند 
در جریان حج توسط مأموران عربستان سعودی بازداشت می شود و این 
بازداشت با وجود پیگیری از طریق کشورهای واسط منتج به نتیجه نشده 

است اما تلاش ها ادامه دارد.

آخرین وضعیت پرونده طبری و تاج
سخنگوی دستگاه قضا درباره آخرین وضعیت رسیدگی به پرونده اکبر 
طبری بیان کرد: این پرونده با پذیرش اعاده دادرسی مطابق ماده۴۷۴ 
قانون مجازات اســلامی و قانــون530 کیفری در شــعبه۱5 دادگاه 
کیفری یک تهران مطرح شده  و در حال رسیدگی است؛ هم اکنون موید 
وقت نظارت ۱۸مهرماه۱۴0۱ است. وی گفت: متهمین دیگری هم در 
این پرونده وجود دارند که درخصوص ۲نفر از این متهمین واخواهی در 
حال انجام است و ۷نفر هم از سوي دیوان  در مورد پرونده شان نکته ای 
وجود داشت که در حال رسیدگی است. سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به 
سؤالی درباره تعیین صلاحیت مهدی تاج به عنوان رئیس جدید فدراسیون 

فوتبال ایران به واسطه برخی پرونده هایی که در سازمان بازرسی تشکیل 
شده است، گفت: در رابطه با این موضوع آنچه مربوط به دستگاه قضایی 
اســت همانگونه که در گذشته نیز اعلام و اطلاع رســانی شده است در 
راستای هر انتخاب درون سازمانی مانند فدراســیون فوتبال و سازمان 
مربوط به دســتگاه  های مختلف مانند نظام پزشــکی، نظام پرستاری، 
کارشناسان رسمی و... استعلاماتی براســاس مقررات موضوع از ناحیه 
مرجع برگزار کننده انتخابات و همچنین برای رفع ابهام از ناحیه مرجع 

ناظر صورت می گیرد.
وی درباره نحوه برخورد قضایی با نمایندگان مجلس و یا مسئولانی که 
اخبار کذب در فضای مجازی مطرح می کنند، گفت: اگر کسی نسبت به 
این قضیه متضرر شــود می تواند برابر قانون مجازات اسلامی با توجه به 
اینکه جنبه  خصوصی دارد، شکایت کند. قانونگذار از کسانی که مورد این 

گزارشات واقع می شوند، حمایت می کند.
ستایشی درباره اینکه آیا پرونده ای درباره فساد برادر خانم یکی از وزرا در 
قوه قضاییه مطرح اســت؟ گفت: اینکه آیا پرونده ای نسبت به فرد مورد 
بحث به دادسرا ارجاع شده اســت؟ خیر. پرونده ای در این زمینه مطرح 
نشده اســت و ۲ تذکر در این زمینه می دهم. گزارشگری در حوزه فساد 
مانند تمام امور باید مستند و قاعده مند و متمسک به قانون باشد و هرگونه 
گزارش بدون سند و مدرک و اینکه فاقد ادله کافی باشد، قابل پذیرش 

نیست و محکوم است.

صفیه رضاییگزارش
روزنامه نگار

همه حاشیه ها درباره پسر انسیه خزعلی
پیگیری های همشــهری حکایت از آن دارد که اطلاعات 
منتشر شده درباره فعالیت های پسر معاون رئیس جمهور به 

جز اصل حضور وی قابل استناد نیست
در روزهای گذشته انتشار خبر اقامت پسر انسیه خزعلی، معاون 
امور زنان و خانواده رئیس جمهوری در کانادا بازتاب وسیعی در 
شبکه های اجتماعی به همراه داشت و واکنش ها به  این موضوع و 
روایت های حاشیه ای طرح شده در این زمینه همچنان در فضای 
 مجازی ادامه دارد. به گزارش همشهری، حاشیه های اخیر در حالی 
این بار متوجه معاون رئیس جمهوری در دولت سیزدهم شده  که 
در ســال های اخیر موضوع زندگی فرزندان مسئولان در خارج 

کشور،  سوژه ه ای واکنش برانگیز در رسانه ها بوده است.

تکذیب استعفای خزعلی
معاون رئیس جمهور اما به اخبار استعفایش واکنش نشان داد و 
این خبر را تکذیب کرد. خزعلی در حساب توییتری خود با اشاره 
به خبر منتشر شــده از یک اکانت جعلی  مبنی بر استعفایش ، 
نوشت: »این قبیل اکانت ها جعلی اســت و متعلق به اینجانب 
نیســت.« این اما تنها واکنش خزعلی به رســانه ای شدن خبر 
اقامت فرزندش در رســانه ها نبود و وی در رشته توییت دیگری 
ضمن رد شائبه مهاجرت پســرش به خارج از کشور، این سفر را 
»موقت« و »کاری« عنوان کرد و تأکید کرد که وی در ماه های 
آینده به کشــور باز می گردد. خزعلی در حساب توییتری خود 
نوشت که »گذشــت آن دوران که مســئولانی مثل کوه پشت 
فرزندان خویش می ایستادند و صراحتا از  مهاجرت و زندگی آنها 
در خارج از کشــور دفاع می کردند. اما امروز برخی با ذوق زدگی 
از مهاجــرت فرزند اینجانب گفتنــد.« وی همچنین ادامه داد: 
»سفر موقت کاری ایشان جهت توســعه و پشتیبانی مجموعه 
دانش بنیانی اســت که در ایران با تعداد زیادی از دانشــجویان 
کامپیوتر فعال است و خوشــبختانه این پروژه کاری رو به اتمام 
بوده و وی در ماه های آینده به کشور باز می گردد. اگرچه ایشان 
متاهل و مستقل است، اما هرگز قصد مهاجرت نداشته  است.« 
معاون رئیس جمهوری در این  باره افزود: »بی شک بسترسازی 
برای تقویت فعالیت های دانش بنیان جاری در کشور، برخاسته 
از تعلق به وطن و مسئولیت پذیری است. اعضای دولت مردمی و 

انقلابی به آرمان های انقلاب و دولت وفادار بوده و خواهند بود.«

ادعاهای مطرح شده
حاشیه ها اما با پاسخ های خزعلی به شائبه های مطرح شده پایان 
نیافت و انتشار برخی اخبار در فضای  مجازی درباره فعالیت های 
پسر خزعلی در کانادا، موج جدیدی از حاشیه سازی ها را به  همراه 
داشــت. برخی اکانت های توییتری در این زمینه مدعی شدند 
حمید رضازاده، فرزند انســیه  خزعلی که هم اکنــون در کانادا 
سکونت دارد، به عنوان »مؤسس« و »مدیر اجرایی« و همچنین 
»مدیر نرم افزار« شرکت »بترنت« که خدمات »وی پی ان« مجانی 
به کاربران ایرانی ارائه می کند، فعال است. همچنین ادعا شده بود 
که او شریکی به نام »تیمو بوهلر« دارد که در وین اتریش فعالیت 
می کند. ادعاهای مطرح شده می کوشــید اینگونه القا کند که 
فعالیت های رضازاده در راستای انتقال اطلاعات کاربران ایرانی 
به نهادهای امنیتی داخل پیگیری می شود و او به واسطه ارتباطات 

خانوادگی، با برخی نهادهای امنیتی کشور رابطه کاری دارد.

واقعیت ماجرا چیست؟
پس از طرح این ادعاها از سوی یک اکانت توییتری خارج از کشور، 
برخی سایت ها که فیلترشــکن  »بترنت« را در اختیار کاربران 
ایرانی قرار می دادند از دسترس خارج شدند و اعلام کردند با توجه 
به اخبار منتشر شــده درباره ارتباط رضازاده با بترنت، پیرامون 
وضعیت امنیت اطلاعات و حفظ حریم خصوصــی کاربران، از 
مسئولان شرکت خواهان شفاف سازی خواهند شد.دراین میان 
اما پیگیری ها از شرکت »aruA«، به عنوان مالک اصلی »بترنت« 
 »anchorfree« حکایت از آن داشت که در نوامبر۲0۱6 شرکت
 pango« بترنت را خریداری کرده و ابتدا با شرکت دیگری به نام
 »aruA« ادغام شده و پس از آن، تحت مالکیت شرکت »group
درآمده است؛ موضوعی که نشان می داد این یک شرکت آمریکایی 
اســت و حمید رضازاده ارتباطی با آن ندارد. در واقع پیگیری ها 
حکایت از آن دارد که مالکیت شرکت بترنت در 6سال گذشته، 

قبل از ورود رضازاده به کانادا  منتقل شده  است.

اطلاعات اینترنتی
همچنین پیگیری های خبرنگار همشهری از برخی منابع نشان 
می دهد پسر انسیه خزعلی که همه مراحل تحصیلی را در ایران 
طی کرده و هیچ دوره ای را در دانشــگاه های خارجی نگذرانده، 
برخلاف ادعاهای مطرح شــده، چه در زمان حضــور در ایران و 
چه بعد از ســفر به کانادا، درگیر فعالیت هــای مربوط به عرضه 
فیلترشــکن به کاربران ایرانی نبوده  اســت. پیگیری ها درباره 
شراکت رضازاده با فردی به نام بوهلر نیز نشان می دهد این ادعا 
با استناد به ســایت rocketreach مطرح شده که خلاف واقع 
است و بررسی »لینکدین« شخصی این فرد حکایت از آن دارد که 
بوهلر در سال۲0۲۱ شرکت تک نفره ای با نامی مشابه در زمینه 
rock�طراحی وب سایت تاسیس کرده  است. از سوی دیگر سایت 

etreach که به عنوان منبع اطلاعات ادعایی درباره شــراکت با 
بوهلر ذکر شده، یک سامانه »رزومه آنلاین« نیست و اطلاعات آن 
از سوی خود اشخاص بارگذاری نمی شود، بلکه اطلاعات از سطح 
اینترنت جمع آوری شده و لزوما دقیق و کامل نیست و درباره زمان 
فعالیت افراد در شرکت های مختلف توضیحی نمی دهد. از سوی 
دیگر ادعای عرضه فیلترشکن رایگان به کاربران ایرانی با هدف 
انتقال اطلاعات آنان به نهادهای امنیتی داخلی در حالی است 
که پیگیری ها نشان می دهد شرکت رضازاده از ابتدای تاسیس 
روی بازار کشورهای خارجی متمرکز بوده و هیچ فعالیتی در بازار 
ایران نداشته و به کاربران ایرانی خدمات »وی پی ان« رایگان یا 
پولی ارائه نکرده  است. شــواهد موجود همچنین نشان می دهد 
حمید رضازاده شرکت »سامانه همراه پیچک« را بدون استفاده از 
وام های دولتی، در مرکز رشد دانشگاه شهیدبهشتی با هدف تولید 
و صادرات نرم افزار برای گوشــی های هوشمند آغاز کرده است. 
همه اینها در حالی است که شبهه های ایجاد شده در شبکه های 
اجتماعی ضرورت انجام شفاف سازی های لازم در این زمینه از 
سوی مسئولان مربوطه را دوچندان کرده  است و انتظار می رود 
معاون امور زنان رئیس جمهوری و فرزند وی توضیحات لازم در 
این زمینه را در اختیار رسانه ها قرار دهند. اگرچه جزئیات مربوط 
به فرزند خانم خزعلی مانند اقامت یا امور اینترنتی درست نیست 
اما اگر دولت پروتکلی با همکاران امضا کرده است حتما بر اساس 

آن به عنوان یک قاعده مدیران را راستی آزمایی خواهد کرد. 

فریدون عباسی 
رئیس اسبق سازمان انرژی اتمی

طرف های غربی به دنبال فشار روی ایران 
هســتند و معیشــت مــردم را هــدف قرار 
داده اند. اگر دولت هوشــیاری بیشــتری 
در جهــت تامیــن معیشــت مــردم و رفع 
تبعیض ها داشته باشد قطعا مردم پای 
کار ایســتاده اند. روحیه استکبارستیزی 
در بین مردم همچنان قوی است. / ایسنا 

سیدجلال ساداتیان
مدیرکل سابق شرق آسیای وزارت خارجه

ســلطنت چارلــز تأثیــر چندانی بــر روابط 
تهــران و بریتانیا نــدارد و ایــن دولت ها در 
انگلیس هستند که سیاســت و روابط با 
کشــورهای مختلف از جمله بــا جمهوری 
اسلامی را اداره می کنند؛ در نتیجه با روی 
کار آمدن چارلز سوم و نخست وزیر جدید 
بریتانیــا انتظار تغییــر خاصی را از کشــور 

انگلیس نداریم. / ایرنا

مجتبی رضاخواه
عضو کمیسیون برنامه و بودجه 

تدوین برنامه هفتم همزمان با جابه جایی 
دولت هــای دوازدهــم و ســیزدهم ســبب  
کندی تدوین برنامه شد. دولت همه توان 
خود را بــرای تدوین برنامه هفتم توســعه 
نمی گــذارد. اگــر ســرعت ارائه احــکام به 
این کندی باشد، با توجه به زمان نوشتن 
بودجه ۱۴۰۲، احتمالاً اجرای  برنامه هفتم 

توسعه به امسال نرسد./ مهر 

موافقت دولت با
 افزایش تعداد نمایندگان

عضو کمیســیون امور داخلی کشــور و شوراها در 
مجلس گفت: »وزیر کشور و رئیس جمهور به صورت 
شفاهی به مجلس گفته اند که با طرح اصلاح جدول 
حوزه های انتخابیه مجلس شورای اسلامی و تعداد 
نمایندگان موافقنــد.« محمدرضا صباغیان درباره 
آخرین اقدامات مجلس برای اصلاح قانون انتخابات، 
گفت: »بررســی »طرح اصلاح جــدول حوزه های 
انتخابیه مجلس شورای اسلامی و تعداد نمایندگان« 
در کمیته ای ذیل کمیســیون امور داخلی کشور و 
شوراها پایان یافته اســت.« وی بیان کرد: » در این 
طرح، اصلاحاتی در برخــی از حوزه های انتخابیه 
مجلس اعمال می شــود و تعداد نمایندگان برخی 
حوزه هــای انتخابیه افزایش می یابــد. قطعاً تعداد 
نمایندگان هیچ یــک از حوزه های انتخابیه کاهش 
نمی یابد.« عضو کمیســیون امور داخلی کشــور و 
شوراها در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد:»طرح 
اصلاح جدول حوزه های انتخابیه مجلس شــورای 
اسلامی و تعداد نمایندگان احتمالاً در جلسه بعدی 
کمیسیون شوراها در دستورکار قرار گرفته و مفاد آن 
مورد بررسی کارشناسی قرار می گیرد.« صباغیان با 
بیان اینکه شاخص های جمعیت، وسعت، محرومیت 
و ملاحظات سیاسی و امنیتی در طرح اصلاح جدول 
حوزه های انتخابیه مجلس شورای اسلامی و تعداد 
نمایندگان مــورد توجه قرار گرفته اســت، گفت: 
»براین اســاس ۴0 نماینده به تعــداد نمایندگان 
فعلی مجلس شورای اسلامی اضافه می شود و تعداد 

نمایندگان به 330 نفر افزایش می یابد.« / مهر

نقل قول خبر

برجام

مجلس

روایت

عقب نشینی از
 خط قرمزهای برجامی نداریم 

عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس 
گفت: به نظر می رسد نشست شــورای حکام آژانس حرکت 
سیاسی برای تحت فشار قرار دادن ایران است تا تهران زیر بار 
پیشنهادهاي آمریکا در برجام برود اما ایران از خواسته ها و 

خط قرمزهای خود عقب نشینی نمی کند.
فداحسین مالکی با اشاره به نشســت شورای حکام آژانس 
بین المللی برای بررسی پرونده هسته ای ایران، افزود: شورای 
حکام که زیر سلطه آمریکا قرار دارد، ۲ماه گذشته قطعنامه ای 
علیه ایران صادر کرد که به تعبیر تحلیلگران سیاســی، این 
قطعنامه از پرخطاترین تصمیمات آژانس بین المللی انرژی 

اتمی است.
نماینده مردم زاهدان در مجلــس ادامه داد: آن قطعنامه در 
شرایطی صادر شد که بســترهای لازم برای اشتراکاتی بین 
ایران، کشــورهای غربی و آمریکا در راســتای توافق برجام 
در حال شکل گیری بود. این قطعنامه با عکس العمل سریع 

ایران مواجه شد.
وی بیان کرد: اکنون کــه پیش نویس تفاهمنامه در ۲طرف 
ردوبدل می شود تا نقاط مشترک بیشتری ایجاد شود، اگر در 
این شرایط شورای حکام قطعنامه ای صادر کند، اعتبار آژانس 
در بین کشورهای منطقه، چین، روسیه و ایران از بین می رود.
این نماینده مجلس تأکید کرد: فرسایشی کردن مذاکرات 
به نفع آمریکا نیســت، البته آنها انتخاباتی پیش رو دارند و 
می دانند محبوبیت بایدن و دولت او کاهش یافته و می تواند در 
انتخابات ریاست جمهوری اثرگذار باشد. نباید فراموش کرد 
که لابی های صهیونیستی، در نهایت باعث می شود آمریکا از 

امضای برجام فاصله بگیرد./خانه ملت
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